
zpravodaj 
společnosti

Útlum těžby nepřinese
žádné propouštění

Slib vedení společnosti nepřipustit žádné propouštění v sou-
vislosti s útlumem těžby hnědého uhlí platí. Odboráře firmy  
o tom počátkem ledna ujistil generální ředitel Sokolovské uhelné  
v souvislosti s plány na útlum těžby. Naopak vedení firmy hledá 
cesty, jak zachovat pracovní místa co nejdéle.

více na str. 2

Nové mzdové tarify
i více peněz na osobní účty

Kolektivní smlouva pro rok 2009 i její dodatky s sebou přináší řadu 
změn. Počínaje těmi v mzdové oblasti a růstem příspěvků na pen-
zijní připojištění zaměstnanců Sokolovské uhelné konče. Výčet těch 
nejpodstatnějších věcí obsažených v této smlouvě najdete v mate-
riálu připraveném personální sekcí společnosti.

více na str. 3

Přestavbáři a vulkanizéři
v provozech Sokolovské uhelné

Na první pohled nejsou vidět, ale bez jejich práce by se většina uhlí 
z lomů nemusela vůbec dostat na povrch. Přestavbáři a vulkanizéři 
se totiž starají o klíčové spojení mezi těžbou hnědého uhlí a jeho 
zpracováním. Pravidelný seriál o profesích v provozech Sokolovské 
uhelné vám přiblíží jejich práci.

více na str. 4

Tanečníci Miráklu 
mezi světovou elitou

Stovky hodin dřiny ve zkušebně i odvaha popustit uzdu fantazii 
při tvorbě choreografie vynesly tanečníky ze sokolovského sou-
boru Mirákl mezi světovou elitu. Rozhodně přitom nejde o žádný 
elitní klub. V jeho řadách tancují děti nejen ze Sokolova, ale i jeho 
širokého okolí. 

více na str. 6

Do nového roku 
s podepsanou 
kolektivní smlouvou
Zaměstnancům přináší jistotu i růst mezd, 
a upevňuje sociální výhody

le sledovat dosavadní kurz v oblasti personální 
politiky. Tedy pokud dojde v tomto roce k něja-
kému úbytku počtu zaměstnanců, bude to sní-
žení v důsledku přirozené fluktuace a odchodů 
do penzí, nikoliv propouštění. Zároveň firma 
omezí přijímání nových zaměstnanců. 
 „To je pro nás především další potvrzení toho, že si 
vedení společnosti váží svých zaměstnanců,“ dodá-
vá Smolka s tím, že pokud se podaří dosáhnout 
v letošním roce stanovených ekonomických 
výsledků, je pravděpodobné, že se zaměstnan-
ci Sokolovské uhelné dočkají, stejně jako loni, 
i případných dalších finančních výhod. 
 Kolektivní smlouva pro rok 2009 bude 
v nejbližších dnech k dispozici všem zaměst-
nancům společnosti v tištěné podobě na zá-
vodních výborech odborů, u vedoucích jed-
notlivých sekcí a v elektronické podobě ji lze 
najít také ve firemním intranetu na stránkách 
personálního úseku.  

(red)

 Sokolovská uhelná uzavřela opět jako jedna z prvních velkých firem kolektivní vyjednávání.  Na snímku východ slunce nad lomem Jiří ve Vintířově  

 Kolektivní smlouvu pro rok 2009 pode-
psali v závěru prosince zástupci Sokolov-
ské uhelné a odborů. Firma se tak opět 
stala jednou z prvních velkých společností, 
která zdárně dokončila kolektivní vyjed-
návání. Zaměstnancům přináší především 
meziroční růst mezd i některé další jistoty.
 „Právě dohodnuté sedmiprocentní navýšení 
základu mzdy považujeme za jeden z největ-
ších úspěchů ve vyjednávání,“ říká Jan Smolka, 
předseda Rady Sdružení odborových organizací 

Sokolovské uhelné. „Změny tarifů pro rok 2009 to-
tiž odráží reálnou situaci i výhled s jakým musíme 
počítat,“ hodnotí situaci Smolka.
 Vyjednávání mezi odbory a společností od-
startovalo v závěru září, a právě mzdové tarify 
byly jedním z hlavních bodů jednání. „V případě 
sociálního fondu totiž došlo k razantnímu navýše-
ní už v loňském roce, kdy jsme se dohodli na jeho 
růstu o pět milionů korun na celkových třicet. Což 
zůstává i v letošním roce,“ potvrzuje personální ře-
ditel společnosti Miroslav Mertl. 

 Zaměstnanci Sokolovské uhelné se ale mo-
hou v roce 2009 těšit, díky uzavřené smlouvě, 
i na některé další benefity. Tím nejvýznamnějším 
je navýšení příspěvku společnosti na penzijní 
připojištění z dosavadních tří set na 500 korun 
měsíčně. „Což se sice nijak neprojeví na výplatních 
páskách našich zaměstnanců, ale z dlouhodobého 
hlediska jde o velmi významný krok,“ konstatuje šéf 
Rady Sdružení odborových organizací. 
 K důležitým součástem dohod patří také po-
tvrzení toho, že vedení společnosti bude i nadá-

Vážení 
spolupracovníci, 
vážení přátelé,

uplynulo dalších dvanáct měsíců, a my znovu stojíme 
na prahu nového roku. V těchto dnech pravidelně hod-
notíme minulé období i vyhlídky na to nadcházející.
Loňský rok byl pro Sokolovskou uhelnou velmi úspěš-
ný. Po řadě obdobných výsledků v minulosti to mnozí 
možná už vnímají jako samozřejmost. Ve skutečnosti 
jde ale o velmi cenný výsledek společného úsilí pracov-
níků naší společnosti, v kombinaci s aktuální situací 
na  trhu i dřívějším rozhodnutím firmy orientovat se, 
vedle těžby uhlí, i na jeho zhodnocení ve vlastní paro-
plynové elektrárně.
 Výsledkem tohoto společného úsilí je profit za-
městnanců Sokolovské uhelné, celého regionu, i jeho 
ekonomická a sociální stabilita navzdory současné  
hospodářské krizi.
 Nic tedy není náhodné. Ani dobré hospodářské 
výsledky, jakých naše firma dosahuje v posledních 
letech. A na to bychom měli myslet v nadcházejícím 
roce především. Ze série malých úspěchů se totiž může 
zrodit úspěch velký, ale platí to i naopak.
 Proto se snažíme hledět dál než na konec tohoto 
roku. Záměr využívat větší množství sokolovského uhlí 
pro vlastní zhodnocení znamená delší životnost lomů 
i zpracovatelské části, znamená zachování tisíců pra-
covních míst v kraji. Znamená ale také vyšší spoluod-
povědnost každého z nás za to, co se v nadcházejících 
letech v našem regionu odehraje.
 Rád bych touto cestou poděkoval všem pracovní-
kům naší společnosti, kteří se podíleli na dosavadních 
výsledcích i budování dobrého jména firmy. Věřím, že 
se naším společným úsilím podaří udržet dobré výsled-
ky i v letošním roce.
Přeji Vám, i Vašim rodinám, dobré zdraví a pohodu 
v celém roce 2009.

Ing. František Štěpánek,
předseda představenstva 

a generální ředitel SU
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   Podle odborářů Sokolovské uhelné je pro rok 2009, vedle růstu mezd, významný hlavně fakt, že firma bude  
pokračovat ve své dosavadní personální politice  



 Letošní rok bude přelomovým v histo-
rii Sokolovské uhelné. Takové bylo hlavní 
téma pravidelných lednových setkání vede-
ní společnosti se zástupci odborů v jednotli-
vých divizích firmy. První z nich proběhlo ve 
Vintířově. 
 „Tento rok je totiž prvním, který zásadněji ko-
píruje výhled firmy,“ uvedl na setkání generální 
ředitel společnosti František Štěpánek s tím, že 
záměrem vedení firmy je především zajistit její 
stabilitu. „Nebyl by problém vše vyrabovat a skon-
čit za pár let. Zájem o naše uhlí je, a s prodejem by 
rozhodně problém nebyl. Naší snahou ale je vytě-
žené uhlí zhodnotit vlastními silami, a místo toho, 
abychom skončili v roce 2020, se co nejvíce přiblížit 
k roku 2030.“
 Tato filozofie však, vedle managementu, klade 
i vysoké nároky na všechny zaměstnance firmy. Pro-
dloužení životnosti lomů sice zajistí pracovní místa 

na mnohem delší dobu, než se původně počítalo, 
ale na druhou stranu i sníží roční tržby společnosti. 
A to se odrazí také v nákladové oblasti. 
 „Nejde totiž jen o to zvládnout tyto změny orga-
nizačně, ale také ekonomicky tak, aby nám zbyly 
prostředky na standardy odměňování zaměstnan-
ců, na které jsme zvyklí z minulých let, i rezervy na 
případné mimořádné události,“ poukázal generál-
ní ředitel na lednové problémy s dodávkami rus-
kého plynu do Evropy i technologickou nároč-
nost vlastních provozů firmy. 
 Nová vize prodloužení hranice těžby tak 
s sebou ponese i prodloužení moratoria na přijí-
mání nových zaměstnanců. S výjimkou některých 
nedostatkových profesí se firma bude snažit hle-
dat potřebné odborníky především ve vlastních 
řadách, včetně využití rekvalifikace nebo další-
ho studia. „Cítíme povinnost se postarat o naše 
zaměstnance. A náš závazek, že nebude žádné pro-

pouštění platí, a platit bude,“ potvrdil odborářům 
Štěpánek. 
 Vedle strategických záměrů firmy dominovaly 
letošnímu setkání ve Vintířově také další otázky 
týkající se chodu samotné firmy. Počínaje obno-
vou vozového parku a konče bezpečností práce 
nebo investicemi. Jen v lomu Jiří tak v letošním 
roce firma plánuje proinvestovat přibližně 200 
milionů korun, a tento rok bude také ve znamení 
zvýšené prevence úrazů na pracovišti. Z hlediska 
provozního se však většina věcí bude odehrávat 
v duchu dlouhodobé strategie Sokolovské uhel-
né. Vůbec poprvé v novodobé historii tak letos 
začne cíleně klesat těžba v lomech společnosti, 
první na řadě je lom Jiří. Uhlí, které nebude tím 
pádem směřovat na volný trh, naopak v následu-
jících letech zamíří do vlastní elektrárny společ-
nosti ve Vřesové. 

(red)

Rok 2009 předělem 
v historii společnosti

  Sokolovskou uhelnou i její zaměstnance čekají změny. Na snímku setkání odborářů s vedením společnosti ve Vintířově  
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Procento absence pro nemoc a úrazy 
z fondu pracovní doby za leden až prosinec 2008 

a stejné období z let 2006 a 2007

4,22 | 1. - 12. 2008

Předpoklad pro 
rok 2008 – 4,8

4,87| 1. - 12. 2007

5,04| 1. - 12. 2006

5,5

5,3
5,2
5,1

5
4,9
4,8
4,7
4,6
4,5
4,4
4,3
4,2
4,1

4
3,9
3,8
3,7

5,4

Výroba elektrické energie  
za prosinec 2008
 V prosinci vyrobila teplárna 158,9 tisíc MWh 
elektrické energie. Paroplynová elektrárna 
vyprodukovala 189,0 tisíc MWh elektrické ener-
gie. Celkem bylo v prosinci vyrobeno 347,9 tisíc 
MWh elektrické energie. 

Výsledky těžby uhlí
za prosinec 2008 
 Na velkolomu Jiří bylo v prosinci vytěženo 
658,4 tisíc tun uhlí, na divizi Družba to bylo 115,7 
tisíc tun uhlí. Za obě divize činila celková těžba 
774,1 tisíc tun uhlí.   

  (red)

 Absence se v jednotlivých měsících roku 2008 pohy-
bovala od 3,65 do 4,60 procenta fondu pracovní doby, 
to znamená, že z důvodu nemoci denně na pracovištích 
chybělo 171 až 215 zaměstnanců. Průběh absence pro ne-
moc a úrazy ukazuje, že největší nemocnost je začátkem 
a koncem roku, kdy se jedná o choroby cest dýchacích. 
 Průměrná nemocnost v roce 2008 dosáhla 4,22 % a byla 
o 0,65 % nižší než v roce 2007. Tento příznivý výsledek byl 
dán mimo jiné změnou režimu nemocenské (nepropláce-
ní prvních tří dnů nemoci v prvním pololetí roku) a dále 
příznivým počasím na začátku roku, ale i zvýšením počtu 
zaměstnanců, kteří se nechali preventivně očkovat proti 
chřipce. Bylo totiž zjištěno, že očkovaní zaměstnanci vyka-
zují dlouhodobě nižší absenci pro nemoc než zaměstnan-
ci neočkovaní (v roce 2008 to bylo o 1,06 %).

 (red)

Pracovní jubilea 
v únoru 2009

20 let 
Klein Pavel Divize Zpracování
Pech Miloš Divize Služby
Tvrdík Jan Divize Zpracování
25 let 
Furchová Věra Divize Jiří
Hruška Miloš Divize Služby
Kučera Vladimír Divize Zpracování
Vinterová Iveta  Úsek personálního 

ředitele
30 let 
Havlíková Dagmar  Úsek  

výrobního ředitele
35 let 
Opelka Stanislav Divize Jiří
Vitman Bohumil Divize Jiří
40 let 
Picek Lubomír Divize Zpracování

Všem jmenovaným přeje vedení Sokolovské uhelné, 
právní nástupce, a. s., mnoho zdraví, osobní spokoje-
nosti a vyjadřuje poděkování za dlouholetou práci ve 
společnosti.   (red)

 Paroplynová elektrárna ve Vřesové má 
špičkovou dynamiku provozu. V přípa-
dě potřeby odpojení od rozvodné sou-
stavy lze okamžitě snížit skokově výkon 
o 200 MW. Díky tomu dokáže od ledna  
v případě potřeby stabilizovat rozvod-
nou energetickou síť. 
 Novou službu nabízí energetické přenoso-
vé soustavě paroplynová elektrárna ve Vře-
sové. Ta se od počátku letošního roku stala 
jedním z klíčových zařízení, které v České 
republice stabilizuje provoz v síti a pomáhá 
tak předcházet případnému blackoutu. Tedy 
úplnému rozpadu energetické sítě. 
 „I když to u nás nikdo z odběratelů elektři-
ny dosud nepocítil, naposledy k takové situaci 
došlo před dvěma lety,“ poukazuje David Naj- 
var, vedoucí sekce Paroplynový cyklus. Úpl-
nému blackoutu se tehdy podařilo zabránit 
jen díky síti zařízení, umožňujících stabiliza-
ci přenosové soustavy tak, jak to nově doká-
že i elektrárna ve Vřesové. 
 Situaci z listopadu 2006 přitom zavinila 
zdánlivě banální chyba, kdy se v Německu 
nedomluvili dva operátoři, a po odpoje-
ní jedné z tras přenosové soustavy se celá 
Evropa v důsledku řetězové reakce rozdě-

lila na tři samostatně fungující energetické 
ostrovy. Německo-francouzský trpěl nedo-
statkem elektřiny, středoevropský naopak 
přebytkem, a Balkán se potýkal s celkovou 
nestabilitou hrozící úplným vypnutím sítě.  
 „Kdyby dnes došlo k podobné situaci, naše 
elektrárna by na ni zareagovala naprosto au-
tomaticky,“ vysvětluje Najvar s tím, že nový 
řídicí systém elektrárny soustavně vyhodno-
cuje frekvenci v síti. Ta má být na hranici 50 
Hertzů. V případě, že se tato frekvence kvůli 
poruše, prudkému nárůstu nebo naopak po-
klesu spotřeby vychýlí směrem nahoru nebo 
dolů, elektrárna sama automaticky sníží 
nebo zvýší výkon. 
 To vše se děje ve velmi krátkém čase.  
Z výkonu 180 MW paroplynová elektrárna 
Vřesová dokáže snížit svou výrobu na 2 MW 
za pouhou jednu vteřinu. Díky tomu dokáže 
vyrovnávat frekvenci sítě v ostrovním provo-
zu, a v případě jejího úplného rozpadu pak 
bleskově přejde do stavu, kdy vyrábí elek-
třinu pouze pro vlastní spotřebu. Jakmile se 
stabilizuje situace v přenosové soustavě, je 
pak připravena k okamžitému zpětnému fá-
zování. 

(red)

ELEKTRÁRNA Vřesová bude 

pojistkou proti blackoutu
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Miroslav 
Mertl 
personálním 
ředitelem SU

 Novým personálním ředitelem Sokolov-
ské uhelné se od ledna 2009 stal Miroslav 
Mertl. V rámci firmy působí už od roku 1979, 
kdy nastoupil na závod Jiří do pozice racio-
nalizátora. Od roku 1981 pak pracoval v od-
boru Práce a mzdy, nejprve jako referent 
a později ve funkci vedoucího. Po dvoule-
té činnosti ve finančním centru se od roku 
1994 až do přechodu na současnou pozici 
věnoval oblasti ekonomiky práce. Miroslav 
Mertl tak ve funkci nahradil dlouholetého 
personálního ředitele Jiřího Radostu. Ten 
i nadále zůstává v představenstvu společ-
nosti, a bude zastávat i další úkoly v rámci 
společnosti včetně vedení redakční rady 
podnikového zpravodaje. 
 (red)  

Oddělení zemědělských rekultivací 
informuje o aktuálních cenách obilí v malopro-
deji ve Starém Sedle 

- pšenice 390 Kč/q
- ječmen 390 Kč/q
- oves  380 Kč/q
- j+p šrot 420 Kč/q

Prodej je denně od 7.00 do 14.45 hod. na konci 
Šachetní ulice (odbočka pod restaurací „Pod 
kaštanem“).

tel.: 724 602 493
http://www.suas.cz/page/show/slug/
rostlinna-vyroba

inzerce

nabídka
z naší
produkce

 Dodatek ke kolektivní smlouvě č. 2 
platný pro rok 2009 byl podepsán 
18. prosince loňského roku. Dodatky 
se vždy týkají záležitostí s roční 
platností. 
 Pro rok 2009 byla doplněna i základní 
část kolektivní smlouvy o závazek zaměst-
navatele uhradit mimo již běžného očko-
vání proti chřipce i očkování proti klíšťové 
encefalitidě. Toto ustanovení zabezpečí 
1531 zaměstnancům, kteří se v roce 2008 
podrobili očkování proti této závažné ne-
moci, také úhradu přeočkování v roce le-
tošním. Úhrada zaměstnavatelem bude 
stejně jako vloni provedena za zaměst-
nance, jejichž vakcínu neuhradí zdravotní 
pojišťovna.
 V oblasti rozpočtu a v pravidlech čerpá-
ní sociálního fondu nedošlo k zásadněj-
ším změnám. Stejně jako loni byl dohod-
nut příděl fondu ve výši 30 miliónů 
korun. Zvýšil se však příděl do osobních 
účtů zaměstnanců o 1,7 miliónu k eli-
minaci cenového růstu aktivit a služeb, 
které si zaměstnanci ze svého osobního 
účtu hradí.
 Ve své mzdové části obsahuje kolektivní 
smlouva závazek zvýšení průměrného 
výdělku o 7 % proti závazku z kolektivní 
smlouvy loňského roku. Výdělek dosáhne, 
při splnění podnikatelského záměru 
společnosti v ukazateli produktivity 
práce výše 26 142 Kč. Tento růst bude re-
alizován růstem mzdových tarifů o 6,10 Kč/
hod. u hodinově odměňovaných, nebo 
o 1000 Kč/měs. u měsíčně odměňovaných 
zaměstnanců. Sedmiprocentní je i růst 
příplatků za noční práci, který dosáhne 
výše 40,10 Kč, nejméně však 15 % prů-
měrného výdělku za hodinu odpracova-
nou v noční době. U příplatku za práci 
v sobotu a neděli je to 36,40 Kč/hod., 
nejméně však 10 % průměrného výdělku. 
O stejné procento se zvýšily i příplatky za-
městnancům při práci ve střídavém pracov-
ním režimu a za účast na opravách v jiném 
než základním režimu práce. Příplatek za 
dělenou směnu se zvýšil o 4 Kč a činí 64 
korun za každou takovou směnu. O dohod-
nuté procento růstu výdělku byl dohodnut 
i růst částek odměn báňských záchranářů. 
V kolektivní smlouvě zůstal zachován prin-
cip zvýšení, resp. snížení dohodnutého prů-
měrného výdělku v závislosti na výsledcích 
produktivity práce, který se projeví vždy ve 
mzdě za prosinec v třetí části roční podni-
kové prémie. V posledních letech, a doufej-
me že i v budoucnu, to bylo působení na 
průměrný výdělek kladné a na horní hranici 
dohody.

 Významnou změnu nároků zaměstnanců 
je dohodnuté zvýšení příspěvku zaměstna-
vatele na penzijní připojištění se státním 
příspěvkem. Od ledna 2009 bude tento příspě-
vek činit měsíčně 500 Kč, tj. měsíční zvýšení 
o 200 korun. Je proto s podivem, že tento 
příspěvek čerpá jen 89 % zaměstnanců. 
Kolektiv zaměstnanců naší společnosti je dlou-
hodobě stabilizován a proto zájem o příspěvek 
na své budoucí zabezpečení bychom očekáva-
li od každého. 
 Pro úplnost ještě dodám, že vedle dohod-
nuté podnikové kolektivní smlouvy probíhá 
vyjednávání o změnách kolektivní smlouvy 
vyššího stupně. Vzhledem k širšímu spektru 
a různé ekonomické síle organizací v zaměst-

navatelském svazu i odborovém svazu pra-
covníků hornictví, geologie a naftového prů-
myslu nemůže toto vyjednávání dosáhnout 
hodnot z naší podnikové kolektivní smlouvy.
 Doufáme, že kolektivní smlouva ve znění 
pro rok 2009 bude stabilizujícím faktorem 
podnikové praxe, zároveň však svými nástro-
ji umožní motivovat k výkonu práce tak, aby 
naše výsledky mohly být oceněny vedením 
společnosti i nad rámec této základní doho-
dy. Myslíme, že je to i rozumný kompromis 
požadavků obou smluvních stran, a že přispě-
je k dalšímu růstu společnosti v situaci sociál-
ního smíru.

Ing. Miroslav Mertl, 
personální ředitel

Ta r i f n í 
stupeň Základní tarif Tarif při trvalé práci v podzemí

Kč/hod. Kč/měs. Kč/hod. Kč/měs.
1 66,40 10 850
2 67,30 11 000
3 74,50 12 200   84,10
4 81,40 13 300   91,70
5 90,00 14 700 100,60
6 99,60 16 250 111,20
7 111,70 18 250 125,10 20 400
8 125,20 20 400 22 950
9 23 050 25 950

10 26 300
11 29 800
12 32 900

kolektivní smlouva
pro rok 2OO9
co přinese nového

  Zaměstnance firmy čeká letos zvýšení mezd o sedm procent proti roku 2008  

Tarify pro odměňování zaměstnanců v roce 2009 jsou:
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 P R O f e S e  w w w . s u a s . c z   

 Mezi profese širší veřejnosti téměř neznámé 
a přitom zcela zásadní pro chod některých částí 
Sokolovské uhelné patří také přestavbáři a vul-
kanizéři. Jejich práce se točí především kolem 
pasových dopravníků, které transportují uhlí nebo 
skrývku v lomech firmy. 
 Přestavbáře lze v rámci firmy najít především na praco-
vištích lomu Jiří ve Vintířově. Skrývka ze sousední Druž-
by je totiž na povrch přepravována po kolejích a uhelné 
pasové dopravníky se přestavují zpravidla během roční 
odstávky lomu. Celkově se tak v rámci divize Jiří  starají 
přes dvě desítky pracovníků této profese o téměř dvacet 
kilometrů přesuvných pasových dopravníků. 
 Zdaleka ale nejde o takové pasy, jaké zná většina lidí 
například ze staveb. Ty důlní jsou v šířkách od 1,4 metru 
na uhelných dopravnících až po šířku 2,2 metru. Přesně 
tak široký je totiž prašný pas pod předávacím vozem na 
rýpadlech KU 800/12 a 16.  Přestavbáři z toho mají na 
starosti pasové dopravníky  do šíře 1,8 metru, které pro-
pojují jednotlivé technologie s povrchem, a mohou mít 
proměnnou délku i trasu.
 „Nejdelší dopravník je v současné době na TC 2 a měří 
téměř 1300 metrů,“ poukazuje Petr Sacher, vedoucí sekce 
Báňská příprava divize Jiří. Délky se však mění podle po-
stupu těžby. Jak postupuje technika při těžbě, tak musí 
spolu s ní totiž postupovat, a případně měnit směr, i pa-
sové dopravníky.
 Zdaleka přitom nejde o snadnou práci. Pasové do-
pravníky lze totiž pomocí speciálního dozeru přesuno-
vat maximálně o jeden metr na jedno zatažení.  Přestav-
bářské práce se z důvodu vysoké hmotnosti technologie 
neobejdou bez těžké techniky. Jednou z nejsložitější čin-
ností je posun poháněcích stanic, které na pasových do-
pravnících technologického celku TC 2 dosahují hmot-
nosti až 270 tun. Navíc přesuny pasových dopravníků 
probíhají v pravidelných cyklech bez ohledu na počasí. 
 Například přestavba uhelného řezu zpravidla zahrnuje 
přesun dvou dopravníků a vynášecího mostu. Před vlastní 
přestavbou se dopravníky musí nejprve odstrojit od příslu-
šenství, a až potom dochází k vlastnímu přesunu, a následně 
se musí opět dát vše dohromady,“ popisuje práce Sacher.  
 Při spojování gumových pasů nebo jejich opravě pak 
hrají klíčovou roli právě vulkanizéři. Ti jsou totiž jedinými, 
kdo v rámci firmy dokáže masivní gumové pasy spojit. 
Jejich korpus je tvořen textilními vložkami tvořícími kos-

tru pasu a gumovým povrchem. Vložky zajišťují pasům,  
i při jejich obřích rozměrech, potřebnou pevnost v tahu  
i odolnost proti proražení, guma naopak potřebnou 
pružnost a adhezi. 
 „Práce při spojování těchto pasů ale není nijak lehká. Je-
jich hmotnost se běžně pohybuje od šedesáti kilogramů na 
běžný metr výše,“ říká mistr vulkanizace Vladimír Palec.  
I proto se většinou neobejde bez manipulační techniky. 
Po ořezu a nanesení speciálních lepidel pak jsou pasy 
vulkanizovány při teplotě 140 °C. 
 „Výjimečně se dá použít i takzvané spojování za stude-
na. To používáme například u pasů na Ústřední třídírně uhlí  
v Tisové, kde je k pasům špatný přístup, nebo spojování 
pasů pomocí spon. To se hodí ale jen pro některé menší 
pasy,“ poukazuje na různé možnosti Palec. 
 Vedle lomu Jiří však vulkanizéři Sokolovské uhelné 
mají na starosti i ostatní provozy firmy, kde lze najít pa-
sové dopravníky. Své vulkanizéry tak má i zpracovatelská 
část ve Vřesové. Tato profese však, stejně jako u přestav-
bářů, v sobě zahrnuje také nutnost práce s technikou  
i různé drobné technické zásahy, které práce v lomu ob-
čas vyžaduje. 
 „Ačkoliv tak vlastně pro tuto práci není potřeba nějaké 
speciální kvalifikace a stačí zaškolení, dáváme přednost 
spíš lidem, kteří mají vzdělání v oboru zámečník, nebo ně-
jakém příbuzném,“ dodává Sacher. 
 Celkově tak společnost Sokolovská uhelná zaměstnává 
26 přestavbářů a 49 pracovníků se zařazením vulkanizér.

(red)

   V zimě si pracovníci v lomech Sokolovské uhelné musí poradit se sněhem, v létě naopak s prašným prostředím                   

  Převoz kolejí na dvou bagrech je zkouškou řidičského umění přestavbářů  

  Dílna vulkanizérů ve Vintířově    Lepení přetrženého pasu  

  Dopravníky se stěhují bez ohledu na počasí    Při přesunu poháněcí stanice musí přestavbáři přemístit až 270 tun železa  

Přestavbáři a vulkanizéři 
Sokolovské uhelné
Jsou všude tam, kam míří těžební technika. Na starosti totiž mají 
přesuny klíčového propojení mezi rýpadly v lomech a povrchem
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 g O l f  S O K O l O V  w w w . s u a s . c z  

 Start na prestižní Alps tour si pro rok 2009 
vybojoval hráč Golf Clubu Sokolov Petr 
Skopový.
 Ve finále kvalifikace o plnohodnotnou kartu na 
tuto sérii ve francouzském Cap DúAdge uspěl jako 
jediný z českých hráčů, když zahrál výsledek 73, 76 
a 74, což mu vyneslo dělené devatenácté místo. Co 
tento nejlepší český hráč současnosti očekává od 
účasti v zahraničních turnajích, i jak hodnotí letoš-
ní sezónu? I na to najdete odpověď v následujícím 
rozhovoru. 
 SU: Loni jste opět vládl domácí soutěži, ale 
zároveň zažíval i nejednu těžkou chvíli. Měl 
jste nějaké problémy? 
 Skopový: „Ve sportu jsou výkyvy ve výkonnosti 
normální. Mají je i hráči golfu, včetně Tigera Woodse. 
Akorát u něj nejsou tolik znát. A v čem to bylo? Příliš 
jsem se soustředil na to, co chci místo na to, co bych 
měl dělat.“
 SU: Takže změníte letos taktiku na Tour?
 Skopový: „Ten výkyv ve výsledcích mám pravi-
delně počátkem července, takže letos chci už někdy 
v polovině června víc makat, abych se tomu vyhnul. 
Hodně jsme to řešili s bráchou, a musím na sobě za-
pracovat co se týká psychické stránky, abych se nene-
chal tak snadno rozebrat. Hodně to bylo znát, když se 
mi nedařilo na challenge v Německu, kdy jsem první 
kolo zahrál plus šest ran a vypadalo to dost špatně. 
Tak jsem na radu začal hrát ránu za ránou a neřešit 
konečný výsledek. A najednou to bylo mínus čtyři.  

A když jsem změnil takto postoj ke hře, najednou 
nebyl turnaj, abych ho nezahrál kolem dvou. Takže 
určitým způsobem taktiku rozhodně změním.“
 SU: Máte na nadcházející sezónu nějaký 
konkrétní cíl?
 Skopový: „Tak samozřejmě zahrát co nejlépe. Ta 
loňská sezóna pro mě byla, i přes ty výkyvy, opravdu 
úspěšná. A třeba takový výsledek, kdy jsem se v Itálii 
dostal na turnaji vítězů žebříčku evropských zemí do 
finále a nakonec obsadil páté místo, bych si rád zahrál 
ještě víc.“
 SU: Počítáte v roce 
2009 i s domácími 
turnaji?
Skopový: 
„ H l a v n ě se chci 
s o u s t ř e dit na 
A l p s T o u r . 
S a m o z ř e j m ě 
to bude těžké, ale 
z á v ě r loňského 
roku uká zal, že na 
to mám herně i vý-
sledkově. Jde jen o to dohrát 
vše naplno až do poslední jamky. Domácích turnajů 
tak asi bude méně, ale rozhodně se jim nechci vyhý-
bat. Už jen proto, že na Tour budu jediným Čechem, a 
je zde hodně lidí, se kterými se vždy rád uvidím jak na 
hřišti, tak mimo něj.“

(red)

Skopový míří na Alps Tour

  Nejlepší současný český profesionál Petr Skopový hraje v sokolovských barvách  

 Hráči se mohou těšit na zastřešené cvičné 
odpaliště, i na výhodnější ceny herních 
poplatků. Do Sokolova přijedou také špičky 
českého amatérského golfu.
 Na zvýšení počtu hráčů, růstu kvality poskyto-
vaných služeb a širší spolupráci s ostatními hřišti  
v regionu se i v letošním roce zaměří společnost 
Golf Sokolov. Ta je stoprocentní dceřinou spo-
lečností Sokolovské uhelné, a už čtvrtým rokem 
provozuje golfové hřiště vybudované v areálu 
bývalé výsypky lomu Silvestr. 
 „Jsme velice rádi za pozitivní ohlasy na kvalitu 
služeb i údržby hřiště. Samozřejmě, že našim přá-
ním je, aby se k nám hráči rádi vraceli“, říká ře-
ditel společnosti Jaroslav Műhlhansel. Golfisté 
si mohou vybírat z více herních tarifů, od hry 
v ranních hodinách nebo v podvečer až po ví-
kendové slevy, nebo slevy pro děti, studenty či 
seniory. 
 „Pro řadu hráčů je určitě zajímavou možností ke 
hře tzv. GolfPass, který vznikl ze spolupráce s dal-
šími mistrovskými hřišti v našem regionu,“ pouka-
zuje Műhlhansel na možnost hry na více hřištích 
za nižší ceny. Společný projekt má napomoci 
tomu, aby do kraje přijíždělo stále více hráčů i 
z jiných zemí. „Samozřejmě Německo, Holandsko, 
ale třeba i Skandinávské země, vždyť jen ve Švéd-
sku je přes 500 tis. registrovaných hráčů.“ 
 Koncem dubna se v Sokolově uskuteční pres-
tižní utkání nejlepších amatérských golfistek  
u nás, které přijedou v rámci tzv. Lady Abrahams 

Trophy. V květnu bude hřiště hostit utkání Extrali-
gy, v soutěži nejlepších amatérských týmů ČR. 
 Ti, kteří golf ještě nehráli a zvažují, že by si ho při-
nejmenším vyzkoušeli, mohou využít Den otevře-
ných dveří, který na sokolovském hřišti proběhne  
v neděli 31. května. 
 V roce 2007 se na sokolovském hřišti odehrálo 
necelých 2,5 tisíce kol, loni už to bylo téměř dvakrát 
tolik. „A budeme se snažit, aby tento trend pokračoval 
i přes možnou ekonomickou krizi,“ říká Műhlhansel. 
Pomoci by tomu mělo také vylepšování zázemí i na-
bídky hřiště. Počínaje loňským rozšířením nové ven-
kovní terasy, výstavbou přístřešků na hřišti a konče 
instalací golfového simulátoru, který mohou hráči  
v Sokolově využívat od této zimy. Letos se plánuje 
mj. i zastřešení cvičných odpališť (driving range).

(red)

Golfové hřiště vstupuje do 
čtvrté sezóny, přijedou špičky 
českého amatérského golfu…

  Ač poměrně mladé, umísťuje se golfové hřiště v Sokolově pravidelně v různých anketách mezi nejlepšími resorty v zemi  

   Od letošní zimy mají v Sokolově  
také špičkový golfový simulátor  

 Zájem o golf v Sokolově se rok od roku 
zvyšuje. Zatímco ještě před pěti lety se ve městě 
tomuto sportu věnovalo jen několik málo 
lidí, dnes jich jsou stovky. Zásadní roli v tom 
sehrálo otevření místního golfového hřiště 
i vznik Golf Clubu Sokolov. Ten dnes sdružuje 
přibližně 260 milovníků tohoto sportu. 
 „V poslední době nám přibývá hlavně dětí a mláde-
že. Dnes tak tvoří přibližně jednu třetinu z celkového 
počtu našich členů,“ říká klubový sekretář Pavel Drda. 
Podle něho v tom značnou roli sehrála především 
spolupráce klubu se Sokolovskou uhelnou a se sdru-
žením odborových organizací, kteří společně nabíd-
ly dětem zaměstnanců firmy zvýhodněné 
podmínky pro členství i tréninky v soko-
lovském klubu. 
 „I když děti zaměstnanců společnosti 
nadále zůstanou jednou z našich priorit, v roce 
2009 bychom se rádi zaměřili také na mládež mimo tuto 
skupinu,“ konstatuje sekretář klubu. V nejbližších mě-
sících tak klub připravuje například prezentaci golfu 
na sokolovských školách. Oproti předchozím letům 
už toho dětem může nabídnout mnohem více. 
 „Loni jsme totiž získali oficiální statut Tréninkového 
centra mládeže při České golfové federaci, což nám 
nabízí celou řadu nových možností při práci s mla-
dými hráči,“ říká Drda. A to jak z hlediska metodiky 

výcviku, tak jeho personálního nebo technického 
zabezpečení. Na mladé hráče pak letos čeká i celá 
řada možností jak si ověřit své herní schopnosti. Po-
čínaje neoficiální soutěží mezi tréninkovými centry 
v Sokolově, Mariánských Lázních a Karlových Varech 
a konče účastí na tradičních tour jakými je třeba US 
Kids. 
 Golf Club Sokolov se ale zdaleka nezaměřuje jen 
na děti a mládež, ale také na sport dospělých. Na 
sokolovské členy i širokou veřejnost pak čeká také 
celá řada turnajů na sokolovském hřišti, kde budou 
moci změřit své síly i s hráči z ostatních klubů. 
A pozornost chce klub věnovat i soutěžím. Jeho 
vlastnímu družstvu totiž loni o pouhé jedno místo  
unikl postup do druhéligy,
a letos by to chtěl 
klub změnit. „Hráčů, 
kteří mají dosta-
tečné zkušenosti i 

výkon máme do-
statek, takže 

věřím, že 
se nám to 

v nejbližší době 
skutečně 

podaří,“ 

d o d á -
vá sekre-
tář  klubu.  

(red)

Golfový klub 
roste, priori-
tou zůstává 
mládež

  Zájem o golf roste v Sokolově také u mládeže. Ta tvoří již skoro třetinu členů tamního golfového klubu  
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  Za světovými úspěchy souboru jsou především stovky hodin tvrdé fyzické i taneční příravy            

Mirákl mezi světovou 
špičkou
Soubor boduje především 
originalitou svých choreografií 
a jejich špičkovým provedením 

Setkání 
medailistů 
za podpory 
Sokolovské 
uhelné
 Předvánoční čas bývá v celém sportovním 
světě využit k ohlédnutí za sezónou, a tako-
vé bilancování připravuje každoročně i od-
bor sportu ministerstva školství, mládeže 
a tělovýchovy. 

 
Zvláštní – a nekonkurující Sportovci roku a po-
dobným anketám – je tím, že jako jediné setká-
ní v roce vedle sebe do noblesního sálu Kaiser-
štejnského paláce na Malostranském náměstí 
usednou sportovní hvězdy současnosti, junioři 
a zdravotně postižení. Všichni jsou to medailisté 
z olympijských her, mistrovství světa či Evropy. 
Pořadatelé tradičně zvou i hvězdy minulosti – 
v uplynulých ročnících se tak mezi naší sportovní 
elitou objevila Dana Zátopová, Jarmila Kratochví-
lová, Milena Hübnerová-Rezková, Květa Jeriová, 
Emil Zátopek, Josef Masopust, Antonín Panenka, 
bratři Holíkové, Robert Změlík, František Tikal 
a řada dalších.
     Striktní předpisy státní instituce, jakou MŠMT 
je, dovolují hostům takového setkání nabídnout  
občerstvení na úrovni Mattonky a dvou chlebíč-
ků, o věcných darech ani nemluvě. A tak se pořa-
datelé obracejí na partnery, kteří mohou pomoci 
v této citlivé sféře, a svými příspěvky se starají 
o důstojný průběh akce včetně drobných věc-
ných dárků pro účastníky a raut na velmi slušné 
úrovni, u kterého si sportovci rozdílných odvětví 
prodebatují své radosti i strasti. Odměnou pro 
tyto partnery je pozvání na setkání medailistů, 
které je už v onom vzpomínaném předvánočním 
bilančním období roku pevně zafixováno do ka-
lendáře našich sportovních hvězd. Sokolovské 
uhelné, a. s., patří dík, protože už po řadu ročníků 
patří mezi partnery tohoto setkání výjimečných 
sportovních  osobností.
 (red)

   Na letošní setkání medailistů zavítala mimo jiné  
také dvojnásobná olympijská vítězka ve vodním slalo-
mu Štěpánka Hilgertová  Foto: Václav Mudra ml.
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Z KULTURY
4. 2. 2009 
Sokolov – Klášterní kostel sv. Antonína z Padovy
Tel.: 359 808 649, 731 410 386
KONCERT VÁŽNÉ HUDBY
Účinkují: Jan Ostrý – flétna, Luděk Šabaka – klavír, 
Elke Hager – violoncello. Přední český flétnista 
Jan Ostrý působil řadu let ve Francii, nyní působí 
jako pedagog na Pražské konzervatoři. 
Elke Hager je sólistkou Vídeňské filharmonie.
Od 19.00 hodin
14. 2. 2009
Královské Poříčí – areál statku Bernard
Tel.: 739 071 270, 352 676 368
MASOPUST – VALENTÝN
Masopustní průvod. Lidová veselice, oslava sv. 
Valentýna. Pravá staročeská zabíjačka, bohatý 
kulturní program, taneční soutěže aj. 
Od 10.00 do 17.00 hodin
16. 2. 2009
Sokolov – Městský dům kultury – Velký sál
Tel.: 359 808 729, 359 808 715
EVA A VAŠEK
Vystoupení populární dvojice zpěváků Eva a Va-
šek. Tanečně-zábavný pořad. Program: lidovky, 
dechovka, pop aj.
Od 18.00 hodin
21. 2. 2009 
Chodov – Staroměstská ulice
Tel.: 352 665 893, 352 665 291
STAROMĚSTSKÝ MASOPUST
Tradiční masopustní férie, maškarní karneval s ma-
sopustním průvodem, jarmark, program po celý 
den (soutěže, hry, nefalšovaná česká zabíjačka, 
prasečí dobrůtky, masopustní maškarní rej).
Od 9.30 do 13.00 hodin

Přehled zápasů 
HC Baník Sokolov na domácím ledě
Z důvodu opravy domácího stadionu 
se zápasy konají v Mariánských Lázních
Sobota 14. 2. 2009 od 17.00 hodin

HC Baník Sokolov – HC Benešov

Sobota 21. 2. 2009 od 18.00 hodin

HC Baník Sokolov – HC Litoměřice

 S velkou odezvou žen se setkal letošní, již druhý 
ročník show Image SU. Ten proběhl počátkem ledna 
v sokolovském hornickém domě, a zájemkyně z řad 
pracovnic společnosti Sokolovská uhelná při ní měly 
možnost vyzkoušet si na vlastní kůži umění profesio-
nálních vizážistů, kadeřníků, manikérek a dalších pro-
fesí zaměřených na ženskou krásu.

(red)

 Domácí běžecké scéně kraluje Ivana 
Sekyrová, klubová mládež je v reprezentaci. 
 Několika mistrovskými tituly, republikovým 
rekordem, i svými členy v české reprezentaci se 
může po uplynulé sezóně chlubit atletický klub AK 
Sokolov. Ten navíc v poslední době čelí nevšední-
mu zájmu mládeže o atletiku. 
 Jednoznačně nejúspěšnější ze sokolovských at-
letů byla loni Ivana Sekyrová, která doslova opano-
vala domácí běžeckou scénu. Stala se tak mistryní 
v běhu na 3 000 metrů překážek, v půlmaratonu, 
výkonem 16 422 metrů zlomila republikový rekord 
v hodinovce, a dařilo se jí i na mistrovství Evropy 
v běhu do vrchu. 
 „Byla to jednoznačně moje nejlepší sezóna,“ při-
znává Sekyrová, která se v letošním roce pokusí 
zvednout laťku ještě o něco více, a bodovat také 
na mezinárodních podnicích. 
 Z jednotlivců pak vynikající výkony zaznamenal 
i další člen AK Sokolov dorostenec Petr Chreno. Ten 
se dostal do reprezentace, a na republikovém šam-
pionátu vybojoval třetí příčku. „Podařilo se mu tak 
navázat na tradici ze 70. let, kdy byl Sokolov Mekkou 
oštěpařů, a jména jako Černý nebo bratři Obořilové 
psali českou atletickou historii,“ poukazuje na vý-
znam tohoto umístění jeden z klubových trenérů 
Milan Kalousek. 

 Starší žákyně Petra Habalová se pak probojova-
la do finále mistrovství ČR v běhu na 150 metrů, 
a bodovala také klubová družstva. Ta se sice dlou-
hodobě potýkají s nevýhodou spočívající v malém 
počtu členů oproti tradičním atletickým velko-
klubům, ale i to se zřejmě v dohledné době změ-
ní. Růst výkonnosti totiž do klubu láká stále více 
mládeže. A pomáhá tomu i nedávno nastartovaná 
spolupráce mezi AK Sokolov a sokolovským do-
mem dětí a mládeže.
 „Díky tomu máme vůbec poprvé v historii hned tři 
přípravky najednou,“ poukazuje Kalousek s tím, že 
v následujících letech se tak klub bude dál zamě-
řovat na kompletní obsazení všech kategorií, které 
by mladým atletům umožnilo lepší výkonnostní 
rozvoj. Pomoci by tomu mělo i získání statutu spor-
tovního centra, o jehož udělení klub jedná s Čes-
kým atletickým svazem. To by Sokolovu pomohlo 
získat více prostředků na trenéry i vybavení. „Jeho 
vznik v Sokolově je reálný zhruba do dvou let,“ dodá-
vá Kalousek. 
 AK Sokolov byl založen v roce 2003, a v současné 
době sdružuje téměř 200 členů, ze kterých velkou 
část tvoří právě mládež. Vedle trenérské činnosti 
a vlastních sportovních aktivit se klub zaměřuje 
také na pořádání atletických závodů.  
 (red)

Přehled zápasů HC Energie 
Karlovy Vary na domácím ledě

Středa 11. 2. 2009 od 18.00 hodin

HC Energie Karlovy Vary – HC Kladno

Neděle 15. 2. 2009 od 16.30 hodin

HC Energie Karlovy Vary – Sparta Praha

Čtvrtek 19. 2. 2009 od 17.30 hodin

HC Energie Karlovy Vary – HC Mladá Boleslav
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ZE SPORTU

ÚSPĚŠNÁ Image 
Sokolovské uhelné

Atleti hlásí návrat na vrchol

 Sokolovský taneční soubor Mirákl znovu 
potvrdil svou příslušnost k absolutní světové 
špičce. V loňském roce obsadil čtvrtou příčku 
na mistrovství světa v moderním tanci v Norsku 
a desáté místo na světovém šampionátu v Show 
Dance v německé Riese. 
 Mirákl, který existuje už třináct let, vychovává již 
druhou generaci tanečníků, boduje především díky 
své špičkové taneční technice a originalitě. 
 „Snažíme se skutečně vymýšlet témata, která by byla 
blízká dané věkové kategorii. A protože součástí hodno-

cení je na soutěžích také originalita a image choreogra-
fie, snažíme se být inovativní,“ řekla vedoucí souboru 
Andrea Burešová.
 Například v juniorské kategorii dnes soubor pracuje 
na tématu Mistr da Vinci, ve kterém taneční formou 
prezentuje období renesance a dílo jejího nejslavněj-
šího umělce. „Děti pak jako detektivové budou ve své 
choreografii nacházet lidské smysly,“ dodala Burešová.
 V Riese naopak soubor bodoval s představením Pipi 
dlouhá punčocha a taneční kreací na motivy oblíbe-
ného kresleného filmu Flinstounovi. I díky originalitě 

aranží a špičkové kvalitě je čím dál tím více zájemců 
o účinkování v souboru. Ten se rok od roku stále více 
rozrůstá. Dnes tak má už 90 členů a další čtyři desítky v  
nově otevřené přípravce pro děti v Ostrově. Tréninky 
zajišťuje tým čtyř stálých lektorů gymnastiky, baletu a 
choreografie.
 V těchto dnech se ale soubor připravuje především 
na sezónu 2009. Díky loňským úspěchům si totiž opět 
vybojoval nominaci na mezinárodní soutěže. Více in-
formací na www.mirakl.cz.
 (red)

   Mezi oblíbené podniky organizované AK Sokolov patří i mikulášský závod pro děti   

    Foto: S9 Company


